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V-' SLAG VAI' DE BIJ EHKO "ST VA 1 DE COöRDIl TI -CO .:rSSI 
INT GRATIT . I~ DE VRIJHAI ::"'""'LS ZONE , G 0 j)-' I I ~G P 

DOh~ERDAG 27 AUGUSTUS 1959. 
-------

De voorzitter zet, na opening van de ver~aderinw' het oel 
van deze met~oed bijeen~eroepen bijzondere bijeenkomst va e 
Coördinatie-Commissie uiteen. 

De voorzitter en Minister Luns zijn in een gesprek I:let e 
heer Mansholt op diens verzoek overeengekomen dat in den a op 
ambtelijk niveau een notitie zal worden op~esteld die oor e heer 
J,7anshol t kan Vlorden benut in zi jn gesprek met de aIj dere 1 en an 
de Commissie over de Europese Economische Associatie. Op 3 epte
ber zullen de Commissielrlen in conclave bijeenkomen over het r
bleem van de associatie en het is dus zaak op korte termi n e 
documenten gereed te hebben. Hoewel aan de heer ~nsholt niet het 
officiële regeringsstandpunt zal worden ~eeeven, acht de v orzi 4 er 
het niet juist de voorli~hting aan de heer Iiansholt buiten de i
nisterraad te geven. In elk geval zullen in een korte notitie de 
bèlangrijkste punten aan de L1inisterraad moeten \~orden medege ee_d. 
De voorzitter acht het niet noodzakelijk over deze informatie aan 
de heer Mansholt overleg te plegen in :Benelu:x:verban , omdat het 
niet het Nederlandse standpunt zal zijn dat wordt weer~egeven. 

De voorzi tter acht het gewenst dat de heer wshol t een stUK 
krijgt, waarin in de aanvang in het kort nog eens de a_gemene visl. 
wordt weergegeven. Daarbij zal z.i. bijv. ten aanzien van àe te 
stellen voorwaarden voor een associatieregeling een meer genuan
ceerd accent moeten worden gegeven aan het Nederlandse sta.ndpunt 
dan tot uitdrukking komt in de nota van Buitenlandse Zaken. O_~ de 
BrB is een notitie opeesteld waarin de nadruk wordt gelegd op he~ 
belang van de onbelemmerde uitvoering van de EEG. De ~~G moet nie 
worden uitgehold, noch als reactie op een uitblijven van de ass c· -
tie noch door het functioneren van deze associatie. Daarnaast zal 
Nederland zich zeer positief moeten uitspreken over het sa en~a~~ 
tussen de groep van de Zes en die van de Zeven. ~r zijn verschi_len 

.de modaliteiten volgens welke deze groepen aan elkaar kWll1en vorden 
verbonden- enerzijds een slappe incidentele receling, anderzijds 
een hecht associatieverdrag met sterke instituten e.d. - waarbij 
de voorzitter zelf meent dat het juiste midden tussen de twee uiter
sten moet worden gekozen. 

De heer Van Ittersum stelt dat het misschien juist is een 
aantal beginselen vast te leggen, doch dat men zich ~el moet reali
seren dat het oogmerk van het advies nan de heer 1.:ans11ol t is deze 
meer concrete stelli1 te geven. Uitgaande van het feit dat het Commis
siedocument van februari jl. geen duidelijk standpunt ten ~unste 
vsn de associatie inneemt, hebben drie leden het initiatief genomen 
om tot een meer positief gesteld memorandum te komen. Het is dus in 
elk geval gewenst dat de heer Mans110l t steun 'wordt gegeven om dit 
meer positieve standpunt in de Commissie te verdedigen en te adstru
eren. 

De heer De Vries verklaart dat het doel van de nota ten be
hoeve van de heer Manshol t belangrijlr is. Indien er - ter cnt - van 
wordt uitgegaan dat een brug geslagen moet \lorden van de Zes naar de 
Elf, zal de heer r:lansholt met een stuk moeten komen dat Z VleI bin
nen de Commissie als door de Zes en de Flf als discussie-basi.:- a..l1-
vaard kan worden. Hiermede zal derhalve bij de opstellin van de 
no~a r~kening moeten worden gehouden. Enorzijds zal men hierbij de 
enlgsz1ns redelijke F:r:-anse bezwaren in overwe,crin-C" moeten ne r::Ie n , do ct 
anderzijds zal men ook rekening moeten houdenUmet het standpunt van 
de Elf. 

De heer Van Lennep meent dat in de notitie gepreciseerd moet 
worden hoe hecht de regeling zal zijn die moet worden ·e~roffen. 
~g~ de teeensta~ders v~n de Vrijhandelszone bestrijden immers niet 

er enlberlel reGel1ne moet komen. Zij voeren echter argumenten 
aan teeen een hechte re:;eling .. Dit zijn ln hoofdzaak twee alternn-
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tieve redeneringen : de eerste dat iedere nieu e preferen lël 
groepering in Europa tegen de Amerikaanse lens in zou aan en e 
tweede dat d~ dynamische kracht van de G zou ~orden efru tr rd 
bij totstandkoming van een nauwe associatie. Het is zuak, al us de 
heer Van Lennep, dat wij ons niet beperken tot algemene b ginsel • 
doch ook argumenten noemen, waarmede de hier genoemde motie en 
de tegenstanders kunnen worden bestreden. Deze argumentati 0 t 
meer gedifferentieerd zijn dan in de notitie van conomi c Zaken 
en Buitenlandse Zrucen is weergegeven. 

Ook de hoer Franke meent dat zo sterk mo elijke areumenten 
moeten worden aangevoerd voor het samengaan van de G en de ande
re landen van de OEBS. l~ell moet daarbij onderscheiden wat en op 
korte termijn eist, waarbij de heer Franke aantekent dat men z.i. 
voor de beginperiode niet te veel moet eisen, en '.mt het einddoel 
van de exercitie is, hetwelk scherp moet worden geforcrul er~. 

De heer Everts licht de notitie getiteld "~nkele gedac_ten 
ten behoeve van het standpunt van de opese Economische 6socla-
tie" in het kort toe. In deze notitie is niet uitvoeri inge aan 
op de bekende stelling dat de JEG niet mag worden aangetast .d. 
omdat de heer lllanshol tt lijkt het J hieraan Been behoefte "a.l heb
ben. temeer omdat vermoedelijk hierover wel wordt uitgeweid in e 
twee eerste delen van het stuk van de drie Commissieleden dat ons 
niet werd "toegezonden. Voorte is in het eerste deel van de notitie 
wel een aantal argumenten gegeven ten gunste van de aSBoeia ie, 
die ten dele de door de heer Van Lennep genoemde bezwaren der te
genstanders zouden kunnen ondervangen. In het t~weede deel on er 
punt 3, is een uitwerking van de Nederlandse gedachten gegeven 
waarbij wordt aangesloten bij het Benelux-memorandum en voorts, 
ten gerieve van de Commissie, ook de voorwaarden van paragraaf 33 
van het Commissiememorandum worden genoemd. De formulering is iets 
anders gekozen vooral om enige versoepeling aan te kunnen brengen 
in de nogal zware eisen. 

De heer Brouwers meent, evenals de heer Van Lennep, dat de 
argumenten ten faveure van de Associatie in de inleidinG nader zou
den kunnen worden gepreciseerd. Wat de concrete inhoud be r ~t, 
lijkt het hem het beste, indien zoveel mogelijk wordt aanges~o+en 
bij het Benelux-memorandum. 

De Voorzitter stemt in met de heer De Vries dat ~in de notitie 
voor de heer 1ansholt vooral moet worden uitgewerkt wat healbaar 1~ 
Hij stemt voorts in met de heer Van Lennep dat in het beein een 
duidelijke weerlegging van de vermeende nadelen van de Associatie 
moet worden gegeven. Met betrekking tot de inhoud van de reoeling 
meent hij dat de in de notitie van Buitenlandse Zaken voorgestelde 
hechte regeling hem nogal zwaar voorkomt. Hij zou het daarom nog 
expliCiet willen stellen dat in de notitie ten behoeve van de heer 
~naholt weliswaar niet te zeer in de richting van een co promis 

moet worden gezocht, maar anderzijds ook niet gemajoreerd dient 
te worden bij het stellen van eisen. 

De heer :;verta vermeldt dat de heer Hansholt het zeer nodig 
acht dat de Commissie spoedig met een duidelijke uitspraru t n 
gunste van een hechte Europese regeling komt en derhalve Bevraag 
heeft om concretisering van de kenmerken van een dergelijke uit.in
delijke regeling. In de notitie van Buitenlandse Zaken stqat overi
gens duidelijk dat, als over een hechte regeling geen spoe i e 
overeenstemming bereikbaar is , een regeling op korte termijn moet 
~orden nagestreefd. . 

De heer Bentinck vraagt zich af of het bezwaar van anderen 
tegen een associatie, nl. dat hierdoor de vaart uit de T' G ~ou 
kunnen worden genomen, wellicht onderva.ngon kan worden door het 
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verschil in regime tussen associatie en G duidelijk te n. 
In dit licht zou gedacht kunnen orden aan een decalage en aan e n 
bepaalde discriminatie. Politiek zijn deze probIe en op dit 0 nt 
b lanerijker dan het probleem van de tariefharmonisatie. In ien 
··ed rlan ~ w~rkelijk het argument van de aantasting van e """G il 
bestrijden, dan zouden concessies op deze unten dat kunn n de on
s· eren, waarbij overigens wel naar een redelijke tu~sen eg 0 
'orden ezocht. 

De heer Hoogwater meent dat het stellen vfu~ de vijf va r
waar~en genoem<1- in het concept van Buitenlandse Zaken neerko t op 
het overtrekken van eisen, die voor de Fransen onaanvaardb~ar 7 n. 
Voorts meent hij, evenals de heer Bentinek, dat áe te "en erping 
inzake uitholling van de ;;,nG het beste kan ",orden bes "rc en 'oor 
een duidelijk verschil in regime te maken. 

e heer K~ell vraagt zich af of wij op deze lijze niet op 
de verkeerde weg komen. Ons uiteindelijke doel is een bre'e co-
nomische inte&r'atie in ~uropa. i u toetreding 'fan de ander nden 
'·0' de ~G om politieke redenen op korte termijn niet 0 '::; l1 j k is, 
moet naar een re2cling worden gestreefd. waardoor de mo e i J hei 
moet worden opcIlbehouden da.t de landen buiten de --"' .. G steed r eer 
naar de -:::::G toe.;roeien. Daarom is het ey:enst dat het !'e i e van 
de Zes en van de EEA van meet af aan zo ~n mogelijk versclil~. 

De heer Brouwers is het fundamenteel in aanzienliike mate 
eens met de beer Kymmell ten aanzien van de praktische procedure. 
Hij meent echter dat niet mag worden uitgegaan van de stel ing dat 
de GFG moet opgaan in een wijdere integratie. Daarom mo t naar 
buiten toe de eis van de handhaving van de E_G steeds naar voren 
worden bebracht. 

De heer ~verts wijst er, naar aanleiding van de eerste o~
mer]~ing van de heer Hoogwater, op dat l1et vermelden van de zgn. 
vijf voorwaarden voor een associatie een tegemoetkoming aan de 
Co issie is en niet een majoreren van onze eisen tegenover de 
-rensen. De heer Brouwers vraagt zich af, of men zo zelfs niet te
v el in de Franse kaart speelt. Hij voelt er meer voor 0 , c nform 
het Benelux-memorandum, niet zozeer op de economische voor'W arden 
in te gaan. 

De voorzitter en de heer Bentinck zouden er geen bcz\ aar te
gen hebben indien iets over de vijf voorw8arden zou worden vermeld 
ter tegemoetkoming aan de Commissie, doch dan zou dui~elijk moeten 
lorden gesteld dat de formulering iets zou moeten worden gCVlijzi-d 
en !1ier en daa~ soepeler worden gemaakt. 

De heer Kymmell meent dat er dus geen vers~hil bestaat over 
het einddoel. Hij geeft er verder zelf' de voorkeur aan, da t indien 
geen behoorlijke regeling op lange termijn kan worden getroffen, 
niet gezocht wordt naar een slap aftreksel, maar meer in 'e rich
ting van tussentijdse korte regelingen waardoor de decalacic ordt 
vermeden. 

De heer Van Ittersum wil nog eens duidelijk stellen, dat het 
moeilijk, zo niet onmogelijk is maatregelen te willen voorstellen 
die niet op bezwaren van Fra.n..ltrijk stuiten en tegelijkertij d relre
nine houden met de eisen van de Zeven. Hij meent dat wij äaarom 
bij onze voorstellen in eerste insta.ntie rekening moeten houden 
met het standpunt van alle landen met uitzondering van Frankrijk. 

De heer Strengere wijst erop, dat de kring van Fransen die 
bij de onderhandelin~en over de Vrijhandiszone betrokken zijn ge7 
weest nog steeds in het geheel geen associatie wenst. Opvallend 1S 
echter dat in de Franse pers de laatste tijd het mislukken va.n de 
onderhandelingen wordt betreurd en de gedachte veld wint dat er in 
elk geval toch een regelins moet komen. Het lijkt de heer Stren,;-ers 
dat in dit. licht bezien moeilijk met het huidige Franse standpunt 
rekening kan worden gehouden, omdat het onbekend is in welke rich-
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ting hct eventueel zal evolueren. 

De voorzitter IJcent dat de verscLillen.ïe tactische 0 er; lIlCen 
ten aanzien van het Franse standplmt in de be""'elciden e brief e cr 
r~anshol t moeten worden ui teen:ezet, benevens andere toelic tl ""en. 

TIe heer Franke gaat ermede ak oord dat 6e~racht ~al or e e ·~·l 
voo~vaarden van de Coomissie te versoepelen, 'och ~u:k3 zal ni r de 
lanc1bouv/ mogen gelden. De landbouw zal niet "in principe ll doc .... "_ !:'lr ... clp:,,
eel moeten worden ingesloten. 

r:et betrekking tot par. 4 van de no~a van uitenlan e ~ . n 0 er 
benaderin3 op korte termijn IJerkt de heer Br0u'Iers op at hier ln 6r a~ 
een non-discriminatie bij de tariefverl~~in: in de cers+e ,er~ e 
worden gevraagd. Uitgaande van overeensteonin3 bij de sector ·u ies z -
de tariefverlaging ool{ verder non-discrimonatoir kunnen : orden vo rt.-_
zet waarbij aan een vaste eindtermijn zou kunnen T,lorden vast ..... eho :"'en.~ 
Voo;ts zou kunnen vlorden gesteld dat als minimum geleidel ; jke u':',' er .:... ~ 
zou wordeh geGeven aan de zes voorwaarden -in para~raaf .3 cenoemd. 

De heren Brouwers en Plate vra~en zich af, of inderdaad s oe' 8 e~ 
worden gemaakt met het verrichten van de sectorstudies. ~e heër·~rou 
wijst op het gevaar dat men er v66r 1 juli 1960 met de sectorstudies n~ ~ 
ui tkomt, hetgeen tot gevolg zou kunnen hebben dat er op tarie:eobie· niets 
gebeurt, waardoor met name de Zes en de Zeven uit elkander ""'::tan ....,roe:'e • 
Spreker acht dit op korte termijn bezien het centrale probleen. In ve -
band hiermede bepleit de heer Brouwers een parallelle wederzijdse tarl f
afbraak per 1 juli 1960 tussen de Zes en de Zeven. V66r de vol~ende ~a
riefronde (per 1 jan. 1962) dient aan de hand van sectorstudies te 
uitgèmaakt in welke sectoren de afbraak automatisch kan 'lorden gec n-ln -
eerdT ~en zekere vertraging in het entameren van sectorstudies bied~ e 
mOGelijkheid dat het Franse standpunt zich gunstig ontwikkelt. 

De heer Bentinck ziet ook voordelen in een niet te snelle aan_a~ 
van de sectorstudies.~en zekere vaagheid terzake kan dienen om bij de 
Fransen de indruk te wekken dat niet over de gehele linie tariefver:'a::... 
zal plaatsvinden op wederzijdse basis tussen de Zes en de andere 0= S
Men. De heer :Cverts ziet daarentegen in besinsel 'wel nut om bij "lJ =e 
van pressiemiddel de voltaiing der sectorstudies per 1 juli 1960 .I.. e Vl"a
gen. Besloten wordt dat de tarieven- en sectorstudies per 1 juli 1961 
moeten zijn voltooid. Zij zullen echter, aldus de Voorzitter, slec_~ts ~o
gen worden ondernomen, indien een land daartoe, met redenen omkleed, de 
wens te kennen geeft. 

Ten aanzien van de landbouw merkt de heer Franke op dat vtij ons niet 
moeten beperken tot het Memorandum van de Zes van juli ,1958. Ten aanzien 
van de tarieven moet z.i. per 1 juli 1960 hetzelfde worden geclaimd als 
voor de industriële produkten. Wel dient te vlorden gesteld, dat binnen de 
eerste fase een bevredigende landbouwreseling moet worden be-~roffen. 
Voorts moet voor de preferentiële behandeling die de Zeven elks.ar op lan -
bouwcebied zullen verlenen, op lwrte termijn "een oplossinG worden u evon-
den". De heer Franke meent dat het althans voor wat betreft de concessies 
die ~ngeland aan Denemarken heeft gedaan niet zo moeilijk sal be.oeven 
te zijn deze preferentie te doorbreken. ' 

Ten aanzien van de in paragraaf 5 van de notitie van Buitenlandse 
Zaken genoemde argumenten ten gunste van een vaste eindtermijn, merkt de 
heer Bentinck op dat de belangrijkste argumenten zijn dat art. 24 van het 
GATT deze eist en dat hierdoor de handelspolitieke zekerheid wor't gescha
pen dat landen zich in een later stadium niet aan de afbraak àer handels
belemmeringen zullen onttrekken. De voorzitter meent dat het arbt~ent 'at 
een vaste eindtermijn belangrijk is voor het bedrijfsleven niet sterk is 
en beter niet genoemd kan worden. 

Besloten wordt nog dat de mondiale oplossing zowel als ue bilatera
l~ benac1ering ui tdru1ckelijk zullen vyorden afgewezen. Voorts zal in het 
mldd~n l,~or~en gelaten of de tariefsverInging t. z. t. zal worde~ t erugge
draa1.d lndlen geen overeenstemming over een de fini ti<?ve retS'ellllg mocht 
woruen bereikt, omdat - ondanks allè araumenten ten glIDste van een hand
havine; van het eenmaal bereikte lage ta~iefspeil - men tegenover het GATT 
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althans oe mOJelijkheid van teru3draaien n ar het oude reil za" i"
len openhouuen. 

Ten aanzien van de procedure Vlorut be81otE:n da~ een uerso n-
lijke aantekening voor r.hnister de Pous zal worden [';emaakt: aan de 
hand waarvan hij de voleende dag in de I inisterraad een toelich ~ng 
kan ~even. Buitenlandse Zaken zal voorts ten behoeve van de heer 
Mansholt de nodige notities voorbereiden, waarover omstreeks het 
weekend op ambtelij~ niveau overleg zal worden ~eplceed. In te~ 
begin van de volgende week zullen aan de !:inistei~ies deze stuk'ren 
worden toeGezonden, met het verzoek om commentaar v66r oensdag 
2 september, 12 uur voormiddag. 

Op verzoek van de heer Van Lennep zal op de eerst-volgende 
vergadering van de Coördinatie-CoIDLissie het probleem van de contin-
3entaire discriminatie worden behandeld (art. 8 en 14 van het I W) 
in verband met ue jearlijkse vergadering van het Ii.:F aan het eind 
van de maand. Na afloop van de vergaderinz wordt als definl~ve 
datum vastgesteld woensdag 9 september om 10.30 UurT Op deze verga
dering zal ook àe agenda van de vergadering van de Raden van ~T'CG en 
Euratom op 11 september aan de orde worden gesteld. 

's-Gravenhage, 
3 sept. 1959. 


